



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



المنتدى البرلماني

في مؤتمر الأمم المتحدة الخامس المعني

بالبلدان الأقل نمواً

22 كانون الثاني/يناير 2022، الدوحة، دولة قطر

قاعة المعارض 2، مركز قطر الوطني للمؤتمرات

10:00-09:30 الجلسة الافتتاحية

السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

معالي السيد حسن بن عبد الله الغانم، رئيس مجلس الشورى في دولة قطر

10:15-10:00 كلمات رئيسية

السيد كورتينايا راترايري، الممثل السامي للأمم المتحدة المعني بالبلدان الأقل نمواً

برنامج عمل الدوحة للبلدان الأقل نمواً: العناصر الرئيسية والآثار المترتبة على البرلمانات

12:30-10:15 البلدان الأقل نمواً في سياقها: التحديات التي لم تحل والفرص غير المستغلة

ستقدم هذه الجلسة استعراضاً عاماً للمسائل الاقتصادية الهيكلية التي تواصل البلدان الأقل نمواً معالجتها، فضلاً عن الفرص التي قد تتمتع بها هذه البلدان لتحرير إمكاناتها الإنمائية. ستشكل مرجع النقاش الرسالة البرلمانية الموجهة إلى المؤتمر الخامس المعني بالبلدان الأقل نمواً التي تم اعتمادها في الجمعية العامة الـ143 للاتحاد البرلماني الدولي في مدريد (تشرين الثاني/نوفمبر 2021).

أسئلة استدرابية

- هل يدعم النظام الاقتصادي العالمي البلدان الأقل نمواً بشكل كافٍ؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تنوع اقتصاداتها وأن تحسن إنتاجيتها؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تزيد من الاستثمارات في البنية الأساسية والصحة والتعليم وغير ذلك من المنافع العامة؟
- كيف يمكن للبلدان الأقل نمواً أن تتخلص من التهديد المتزايد لتغير المناخ؟



15:30-14:00 البلدان الأقل نمواً والمساعدات: نحو المزيد من التعاون الإنمائي الفعال

لا تزال معظم البلدان الأقل نمواً تعتمد اعتماداً كبيراً على المساعدات الخارجية في بنياها الأساسية وموازنتها الاجتماعية. ويشكل الإفلات من العلاقة التقليدية بين "المانحين والمتلقين" وجعل المساعدة جزءاً من إطار أوسع للتعاون الإنمائي الفعال تحدياً كبيراً للبلدان الأقل نمواً. وفي الوقت نفسه الذي قد تكون فيه النتائج الفعلية للمساعدات في البلدان الأقل نمواً دون المستوى المطلوب، فإن التزامات البلدان المتقدمة النمو برفع مستوى المساعدات الجيدة لم تتحقق بعد. ولا تزال الرقابة البرلمانية على المساعدة والمشاركة في عمليات التعاون الإنمائي الوطنية والعالمية ضعيفة. وستدرس هذه الجلسة هذه المسائل وغيرها من مسائل تمويل التنمية من خلال عدسة برلمانية وفي ضوء دراسة الحالة التي أجراها الاتحاد البرلماني الدولي مؤخراً في رواندا.

أسئلة استدراجية

- كيف يمكن زيادة فعالية المساعدة والتعاون الإنمائي للبلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن استخدام المساعدة للاستفادة من مصادر التمويل الإنمائي الأخرى في البلدان الأقل نمواً؟
- ما هي القيود الوطنية والعالمية القائمة أمام حشد الموارد المحلية في البلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن تعزيز الرقابة البرلمانية على التعاون الإنمائي في كل من البلدان المتقدمة النمو والبلدان النامية؟

16:00-15:30 تمثيل المرأة والشباب في برلمانات البلدان الأقل نمواً: الوضع الحالي

لظالما كان تمثيل المرأة والشباب في البرلمان مجال تركيز أساسي في الاتحاد البرلماني الدولي كجزء من مهمته في مجال الديمقراطية. وسيسلط هذا الجزء القصير الضوء على تطور تمثيل المرأة والشباب في برلمانات البلدان الأقل نمواً خلال العقد الماضي.

17:30-16:00 البلدان الأقل نمواً والحوكمة: التحدي المتمثل في الإصلاحات المؤسسية

إن تحسين الحوكمة شرط ضروري للتنمية في كل مكان، بما في ذلك البلدان الأقل نمواً. وتتطلب الحوكمة أولاً وقبل كل شيء أن تكون جميع عمليات صنع القرار شفافة ومسؤولة تماماً على الصعيدين الوطني والدولي، وأن تمثل جميع الفئات والطبقات الاجتماعية، وأن تكون مجهزة تجهيزاً ملائماً لتقديم الخدمات إلى الشعب. والبرلمانات مؤسسة رئيسية للحكومة تتمتع بقدر كبير من الرقابة والسلطة التمثيلية. غير أن الكثير من برلمانات البلدان الأقل نمواً لا تزال تعاني من نقص في القدرة على ممارسة وظائفها الدستورية وتميل إلى استبعاد فئات هامة، مثل النساء والشباب، فضلاً عن المهمشين. وستعكس هذه الجلسة إصلاحات الحوكمة البالغة الأهمية للبلدان الأقل نمواً، بدءاً بتأسيس البرلمان.

أسئلة استدرجية

- ما هي تحديات الحوكمة الرئيسية التي يتعين على البلدان الأقل نمواً مواجهتها، بما في ذلك في حدود المؤسسات الدولية؟
- ما هي العقبات الرئيسية أمام إصلاحات الحوكمة في البلدان الأقل نمواً؟
- كيف يمكن لبرلمانات البلدان الأقل نمواً أن تصبح أكثر تمثيلاً للنساء والشباب والفئات الأخرى، مع تعزيز دورها الرقابي؟
- ما هو الدور الذي تؤديه الجهات الفاعلة مثل الأحزاب السياسية، ووسائل الإعلام، والمجتمع المدني في إصلاحات الحوكمة في البلدان الأقل نمواً؟

17:45-17:30 الجلسة الختامية: الأهداف الرئيسية

السيد دوارتي باتشيكو، رئيس الاتحاد البرلماني الدولي

معالي السيد حسن بن عبد الله الغانم، رئيس مجلس الشورى في دولة قطر (أو ممثله)





Inter-Parliamentary Union

For democracy. For everyone.

Parliamentary Forum at the 5th United Nations Conference on the Least Developed Countries (LDC5)



22 January 2022, Doha, Qatar
Exhibition Hall 2, QNCC

09:30 – 10:00 Opening session

Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union

H.E. Hassan bin Abdullah Al-Ghanim, Speaker, Shura Council of Qatar

10:00 – 10:15 Keynote remarks

Mr. Courtenay Rattray, UN High Representative for the Least Developed Countries

The Doha Programme of Action for the LDCs: Key elements and implications for parliaments

10:15 – 12:30 The LDCs in perspective: unresolved challenges, untapped opportunities

This session will provide an overview of the structural economic issues that LDCs continue to deal with as well as the opportunities these countries may have to free up their own development potential. The discussion will take the cue from the Parliamentary Message to the LDC 5 adopted at the 143rd IPU Assembly in Madrid (November 2021).

Leading questions

- Is the global economic system sufficiently supportive of the LDCs?
- How can the LDCs diversify their economies and improve productivity?
- How can the LDCs scale up investments in infrastructure, health, education and other public goods?
- How can the LDCs fend off the growing threat of climate change?

12:30 – 14:00 Luncheon offered by the Shura Council of Qatar

14:00 – 15:30 The LDCs and aid: toward more effective development cooperation

Most LDCs remain highly dependent on foreign aid for their infrastructure and social budgets. Escaping the traditional “donor-recipient” relationship and making aid part of a larger framework for *effective development cooperation* is particularly challenging for the LDCs. At the same time that the actual results of aid in LDCs may be wanting, developed countries’ commitments to scaling up good quality aid remain unrealized. Parliamentary oversight of aid and engagement in national and global development cooperation processes remain weak. This session will explore these and other such issues of development finance through a parliamentary lens and in the light of recent IPU case study in Rwanda.

Leading questions

- How can aid and development cooperation to the LDCs be made more effective?
- How can aid be used to leverage other sources of development finance in the LDCs?
- What national and global constraints are there to mobilizing domestic resources in the LDCs?

- How can parliamentary oversight of development cooperation be strengthened in both developed and developing countries?

15:30 – 16:00 Women and youth representation in LDC parliaments: the current state of play

The representation of women and youth in parliament has long been a critical focus area at the IPU as part of its democracy mission. This short segment will highlight the evolution of women and youth representation in LDC parliaments over the past decade.

16:00 – 17:30 The LDCs and governance: the challenge of institutional reforms

Better governance is a necessary condition to development everywhere, including in the LDCs. Governance requires first and foremost that all decision-making at both national and international levels be fully transparent and accountable, representative of all constituencies and social classes, and properly equipped to deliver to the people. Parliaments are a key institution of governance with great oversight and representative authority. Yet many LDC parliaments remain under-capacitated to exercise their constitutional functions and tend to exclude important groups, such as women and youth, as well as the marginalized. This session will reflect on governance reforms that are most critical to the LDCs, beginning with the institution of parliament.

Leading questions

- What are the key governance challenges that LDCs must contend with, including within the confines of international institutions?
- What are the main obstacles to governance reforms in the LDCs?
- How can LDC parliaments become more representative of women, youth and other groups, while strengthening their oversight role?
- What role do actors such as political parties, the media, and civil society play in governance reforms in the LDCs?

17:30 – 17:45 Closing session: main takeaways

Mr. Duarte Pacheco, President of the Inter-Parliamentary Union

H.E. Hassan bin Abdullah Al-Ghanim, Speaker, Shura Council of Qatar (or his representative)